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نشت یابی و رفع نشتی 
اکونومایزر  واحد سه بخار 

نیروگاه بندرعباس
2

 گــروه خبــر // مدیرعامــل شــرکت 
آب و فاضلاب هرمزگان گفت: پروژه اصلاح 
خط انتقال روســتای نیمه کار شهرستان 
 خمیــر در عرض رودخانه شــور به طول 

۱۳۰۰ متر به زودی آغاز خواهد شد. 

  به گزارش خبرنــگار دریا؛ عبدالحمید حمزه پور 
افزود: این پروژه با هدف بهبود وضعیت آب شرب 
مرکز دهستان لاتیدان اجرا می شود. وی در تشریح 
حجم عملیات این پروژه تصریح کرد: در این راستا 
۲ باب حوضچه شیرهوا و تخلیه نیز احداث خواهد 
 شــد.حمزه پور گفت: این پروژه با هدف نوسازی 
خط فرســوده فعلــی و جلوگیــری از هدر رفت 
آب، مناقصــه آن انجام و پیمانــکار پروژه مذکور 
نیز مشخص شده اســت.به گفته مدیرعامل آبفای 
هرمزگان، عملیات اجرایی این پروژه با اعتباری بالغ 
بر ۱۳ میلیارد ریال از هفته آینده آغاز می شــود و 
با اتمام آن، وضعیت آب شــرب روستای نیمه کار 
بهبود خواهد یافت.گفتنی است، روستای نیمه کار از 
توابع شهرستان خمیر با جمعیتی بالغ بر ۲ هزار نفر 
 است و آب شــرب مشترکین آن از آب شیرین کن 

خلیج فارس تامین می شود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان:

وضعیت آب شرب
 روستای نیمه کار بهبود می یابد

ضرورت حذف کنکور
 توسط مدیریت آینده

4

پس از ۱۰ شب عزاداری برگزار شد
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2
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Aba Beton Sahel

 صمت صمت مسئولیت های اجتماعی مسئولیت های اجتماعی  
را از صنایع مطالبه نماید را از صنایع مطالبه نماید 

 شهردار ،شورای شهر ، امام جمعه بندرعباس،  مسئولان قضایی استان و شهروندان  شهردار ،شورای شهر ، امام جمعه بندرعباس،  مسئولان قضایی استان و شهروندان 
از میزان مشارکت های اجتماعی صنایع ناراضی هستند از میزان مشارکت های اجتماعی صنایع ناراضی هستند 

  انتظار می رفت وزارت صمت و صمت هرمزگان هم در این ســال ها از 
صنایع و معادن می خواســتند که به حوزه مسئولیت های اجتماعی شان 
توجه بیشتری داشته باشند تا بخشی از مشکلات استان برطرف می شد و 
هرمزگان همچنان در محرومیت و فقر وفلاکت نمی ماند و جوانانش بیکار 

نمی ماندند که مجبور شوند به سمت مشاغل کاذب بروند.

  در استان متولیان مربوطه اعلام کرده اند که ۳۰۰مدرسه تخریبی وجود 
دارد که نیاز به بازسازی دارند و ۳۰۰مدرسه دیگر هم بایستی ساخته شوند 
و اگر صنایع همت می کردند این ۶۰۰مدرسه در  طول یک سال به راحتی 
ســاخته می شدند که متاسفانه مسئولیت های اجتماعی صنایع در استان 

صفحه 2 را بخوانیدهمواره مورد غفلت واقع شده است.

شهادت امام زین العابدین )ع( وارث نهضت عاشورا  تسلیت

گــروه خبــر // محمد قویــدل مدیــرکل آموزش و 
پرورش اســتان هرمــزگان اظهــار کــرد: در حال 
حاضر ۲۵۰ پــروژه عمرانــی در قالب بیــش از ۱۰۰۰ 
 کلاس درس در اســتان هرمــزگان در در حــال اجرا 
اســت که در نوع خود یک رکورد بی ســابقه محسوب 

می شود.
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ وی تصریح کرد: در همه شهرســتان ها 
شاهد احداث واحدهای آموزشی متعددی هستیم و به جرأت می توان 

گفت همه شهرستان های استان در حوزه مدرسه سازی به یک کارگاه 
بزرگ سازندگی تبدیل شده است.

    وی ادامه داد: تا ابتدای ســال تحصیلی جدید از ۷۰ کلاس درس 
 در قالب پروژه مهر  در میناب بهــره برداری و تقدیم دانش آموزان 
خواهیم نمود.قویدل افزود: با احداث و تجهیز واحدهای آموزشــی 
 تلاش ما بر این اســت تا نســل آینده در بهترین فضا تحصیل کنند 
 و دغدغه ای از بابــت تأمین فضای ایمن در ابعاد مختلف نداشــته

 باشیم.

مدیر کل آموزش و پرورش هرمزگان خبر داد 

بهره برداری از ۷۰ کلاس درس در میناب 
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در روز تاسوعای حسینی؛ 
دختران حاج قاسم میزبان عزاداران حسینی  بودند

   گروه خبر // مســئول کانون دختران حاج قاسم شهرستان 
بندرعباس گفت: دختران حاج قاسم شهرستان بندرعباس، در روز 
تاسوعای حسینی، با برپایی ایستگاه صلواتی، عشق و ارادت خود 
را به سید و سالار شهیدان و یاران باوفایش نشان دادند.به گزارش 
خبرنگار دریا ؛ نجمه مرادی مســئول کانون دختران حاج قاسم 
شهرســتان بندرعباس اظهار کرد: ماه محرم، ماه پیروزی خون بر 
شمشیر و الهام بخش مبارزه با ســتمگران است و در انتقال پیام 
جهانی امام حســین )ع(، نقش اساسی دارد. وی در ادامه با بیان 
اینکه ســوگواری عامل وحدت و رمز موفقیت برای ملت ها در 
طول تاریخ بوده اســت، افزود: بیشتر انقلاب های دنیا، از توجه 
به قیام حماسه ســازان کربلا سرچشمه گرفته و انقلاب اسلامی 
ایران، نمونه بارز آن اســت. مســئول کانون دختران حاج قاسم 
شهرستان بندرعباس تصریح کرد:  برپایی مجالس عزا برای کسانی 
که جان خویش را در راه خدا از دســت داده اند از شــعایر الهی 
 است؛ زیرا انسان را به یاد خدا می اندازد و به هم نوایی اجتماعی با 
جنبش آن شهیدان می انجامد. مرادی گفت: یکی از شیوه هایی که 
امامان )ع( برای زنده نگه داشتن نهضت حسینی به کار گرفته اند، 
برپایی مجالس سوگواری، گریستن و گریاندن برای مصیبت های 
جانســوز کربلا و یادآوری آن حادثه در زمان های مناسب است. 
وی در ادامه، به برپایی ایستگاه صلواتی در سطح شهر بندرعباس 
اشاره کرد و افزود: دختران حاج قاسم در روز تاسوعای حسینی، 
با برپایی ایستگاه صلواتی، عشق و ارادت خود را به سید و سالار 

شهیدان و یاران باوفایش نشان دادند.
شناسایی ۱۶ نفر بیمار قطعی تب دنگی در هرمزگان

  گروه خبر //  رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی هرمزگان از 
ابتلای قطعی ۱۶ نفر در هرمزگان به تب دنگی بر اثر گزش نیش 
پشه آئدس خبر داد. غلامعلی جاودان با اعلام این خبر در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: در ماه های اخیر موارد ابتلا به تب دنگی بر 
اثر گزش پشه آئدس در سطح استان مشاهده شده است.وی افزود: 
نحوه تشــخیص این بیماری با انجام برخی آزمایشات مشخص 
می شود این آزمایشات نیز به چند صورت در حال انجام است تا 
مراحل بیماریابی انجام شود.رئیس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان 
گفت: یکی از این آزمایشــات تست سریع است که بر اساس آن 
نمونه خون فرد مشکوک گرفته و به آزمایشگاه های معتبر جهت 
انجام آزمایشات ارسال می شود.به گزارش ایسنا ؛ وی تصریح کرد: 
تاکنون در سطح استان هرمزگان ۱۶ مورد ابتلای قطعی داریم که ۶ 

مورد از این بیماران از شهرستان بندرلنگه هستند.

   

سرمقاله

 صمت مسئولیت های اجتماعی 
را از صنایع مطالبه نماید 

درهرحالیکه بدلیل قرارگرفتن صنایع و بنگاه های اقتصادی 
بزرگ و کوچک ، بنادر، گمرکات ، پالایشــگاه های نفت 
وگاز ، کارخانجات ســیمان ، آلومینیــوم ، فولادها و...در  
هرمزگان،  این اســتان به عنوان پایتخت اقتصاد و تجارت 
کشور لقب دارد، اما خودش سهم چندانی را از این صنایع 
نبرده است و این در حالی اســت که در سایر استان ها و 
شهرهای کشــور که حتی اگر تعداد انگشت شمار صنعت 
داشته باشــند ، این صنایع در ایفای نقش مسئولیت های 
اجتماعی شــان زبانزدهستند و مشــارکت شان در حوزه 
مســئولیت های اجتماعی برای مردم آن مناطق ملموس 
است.شهردار بندرعباس چندهفته قبل با برشمردن مشارکت 
اجتماعی صنایع و بنگاه های اقتصادی در سایر شهرهای 
کشــور ، ازصنایع واقع در شهر بندرعباس خواست خیری 
برای شهر و شــهروندان داشته باشند ودر حوزه شهری از 
جمله بازگشایی معابر در محلات نقش داشته باشند و گفت 
معابری که در بازگشــایی اش نقش داشته باشند را به نام 
همان صنایع نامگذاری می کنند.شورای شهر ، امام جمعه 
بندرعباس،  مسئولان قضایی استان و شهروندان از میزان 
مشارکت های اجتماعی صنایع ناراضی هستند وبارها این 
موضوع را اعلام کرده اند و اگر صنایع به مســئولیت های 
اجتماعی شــان بخوبی عمل کرده بودند، در این ســال ها 
هرمزگان در فقر وفلاکت و محرومیت و بیکاری صدرنشین 
اســتان های کشــور نبود. انتظار می رفت وزارت صمت 
 و صمت هرمزگان هم در این ســال ها از صنایع و معادن 
می خواستند که به حوزه مسئولیت های اجتماعی شان توجه 
بیشتری داشته باشند تا بخشی از مشکلات استان برطرف 
 می شــد و هرمزگان همچنان در محرومیت و فقر وفلاکت 
نمی ماند و جوانانش بیکار نمی ماندند که مجبور شوند به 
سمت مشاغل کاذب بروند. بیشتر مردم استان بخصوص در 
 مناطق روســتایی و محلات حاشیه ای در فقر مطلق بسر 
می برند که برای معیشــت ، درمان ، تحصیل فرزندان شان 
و... درمانده اند و برخی هم بدلیل عدم توان درمان یا تکمیل 
روند درمان جان شان را هم از دست می دهند . سوء تغذیه 
کودکان و نوجوانان روستایی و خانواده های حاشیه نشین 
عادی شده است و دانش آموزان زیادی بخاطر مشکلات 
مالی ، کمبود مدرسه و... ترک تحصیل می کنند. در استان 
متولیــان مربوطه اعلام کرده اند که ۳۰۰مدرســه تخریبی 
وجود دارد که نیاز به بازســازی دارند و ۳۰۰مدرسه دیگر 
هم بایســتی ساخته شــوند و اگر صنایع همت می کردند 
این ۶۰۰مدرســه در  طول یک ســال به راحتی ساخته 
می شدند که متاسفانه مسئولیت های اجتماعی صنایع در 
استان همواره مورد غفلت واقع شده است. میزان مشارکت 
 صنایع در استان بسیار محدود است . در سایر بخش های 
شــهری و برون شــهری نیز نیاز اســت صنایع در حوزه 
مسئولیت های اجتماعی شان مسئولیت پذیرتر عمل کنند تا 
سهم مردم بندرعباس و استان فقط آلودگی و دود، ترافیک 
و گرانی مســکن از وجود این صنایع نباشــد وبهره ای را 
 هم از وجــود صنایع و معادن و بنگاه های اقتصادی ببرند 
که صمت در ترغیب و تشــویق صنایع به افزایش ســهم 
مســئولیت های اجتماعی صنایع و معادن در استان نقش 
مهمی دارد. ضرورت دارد در مرکز استان که نیمی از بافت 
شهر فرســوده و حاشیه ای اســت ، صنایع در بازگشایی 
معابــر و احداث اماکن آموزشــی، فرهنگــی ،تفریحی،  
درمانی، بازســازی املاک فرسوده محرومان و مستضعفان 
و.... مشــارکت نمایند که ترغیب شان توسط صمت جهت 

مشارکت در این بخش حائز اهمیت است.
  علی زارعی

  گــروه خبر // هر ســال با فرارســیدن 
ایام اربعین حســینی، وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، سازمان های زیرمجموعه 
را جهت تســهیل  اقداماتی  و  خدمــات 

ارتباطات مسافران در نظر می گیرند. 
   پیاده روی اربعین یکی از آیین های مهم شیعیان 
است که هر ساله در ایام منتهی به اربعین حسینی 
برگزار می شــود، به نحوی که ایــن رویداد در 
ســال های اخیر به عنوان بزرگترین گردهمایی 
سالیانه مذهبی در جهان ثبت شده است. در همین 
رابطه امسال هم وزارت ارتباطات، سازمان های 
زیرمجموعــه خدماتی را برای زائــران در این 
ایام درنظر گرفته اند. به طور مثال اخیرا نشست 
هم اندیشی »همگام با اربعین، همراه با فناوری« 
با حضور شــرکت های فناور فعال در این حوزه 
برگزار شد. محمد خوانساری- رئیس سازمان 
فناوری اطلاعات ایران- در این نشســت اظهار 
کرد: هر یک از ســازمان ها و شــرکت هایی که 
در این جلســه حضور دارنــد دارای توانمندی 
و ظرفیت هایی هســتند که می توان از  آن برای 
برگزاری باشکوه تر رویداد اربعین کمک گرفت.

معاون وزیر ارتباطات ادامــه داد: اگرچه حتی 
ممکن است سرخط برخی امور مرتبط با اربعین 
جزو دستور کارهای سازمان فناوری اطلاعات 
نباشد اما برای سهولت بیشــتر زائران، سازمان 
فناوری اطلاعات ایران و سازمان تنظیم مقررات 
ارتباطات و در صدر آن، وزارت ارتباطات تلاش 
کرده اند و با پیگیری هــای دکتر زارع پور، طی 
دو سال گذشــته نیز در این روند همکاری هایی 
صورت گرفته است.خوانســاری افزود: ممکن 
است شرکت های فناوری که قصد ارائه خدمات 
برای اربعین را دارند با چندین دستگاه و سازمان 
ملزم به پیگیری امور شــوند اما طی دو ســال 
گذشته تلاش کردیم با برگزاری جلسات متعددی 
با معاون اول ریاست جمهوری، بانک مرکزی و 
وزارت کشور شــرایط را به سمتی هدایت کنیم 
که هرجا نیاز است برای رفع مشکلات و موانع، 
راهکارهای موجود را بررسی کرده و با توجه به 
توانمندی شرکت ها، پیشنهاداتی برای رفع مسائل 

ارائه کنیم. رئیس ســازمان فنــاوری اطلاعات 
ایران  به لزوم معرفی مناسب سرویس های ارائه 
شــده برای اربعین تاکید کرد و از شــرکت های 
حاضر خواست مشکلاتی که برای ارائه خدمت 
دارند را اعــلام کنند تا در فرصت باقی مانده از 
طریق مجاری مرتبــط پیگیری های لازم برای 
رفع آنهــا صورت گیرد.  خوانســاری در عین 
حال به لزوم بهره گیری از ظرفیت پیام رســان ها 
اشــاره کرد و افزود: لازم است در این زمینه نیز 
بر روی اطلاع رســانی خدمات مرتبط با اربعین 
همکاری های مضاعفی صورت گیرد و باتوجه 
به تعداد کاربرانی که روزانه از این پیام رســان ها 
استفاده می کنند، از این بستر برای اطلاع رسانی 
خدمات اربعین امسال به زائران بهره گرفته شود. 
*  لــزوم تجمیع ســرویس های اربعین روی 

بستری یکپارچه
  حامــد منکرســی- معاون سیاســتگذاری و 
اعتباربخشی سازمان فناوری اطلاعات ایران- نیز 
در بخش دیگری از این نشست اظهار کرد: برای 
برگزاری هرچه بهتر رویداد اربعین از ابتدای سال 
جاری هماهنگی های مختلفی در سطح سازمان 
فناوری اطلاعــات ایــران و وزارت ارتباطات 
صورت گرفته و علاوه بــر بحث ارائه خدمات 
از سوی شرکت های فناور، موضوع اپراتورهای 
ارتباطی و خدمات آنها نیز مورد بررسی قرار گرفته 
است.وی ادامه داد: یکی از چالش هایی که وجود 

دارد بحث زیرســاخت های ارتباطی در کشور 
عراق اســت که موجب می شود در برخی موارد، 
دسترســی زائران به خدمات، با دشــواری هایی 
همراه شــود. بر این اساس ســال گذشته نیز با 
هماهنگی های صورت گرفته با اپراتورها شاهد 
پایداری خوبی بودیم که امیدواریم امســال نیز 
این پایداری ایجاد شود.منکرسی افزود: در حوزه 
خدمات ارائه شده بر بستر فاوا و سکوهای فعال 
در این حوزه نیز خدمات متعددی ارائه می شــود 
اما گاه برخی سرویس ها تنها در خاک ایران قابل 
دسترسی اســت اما زائران در خاک عراق نیز به 
این خدمــات نیاز دارند که بایــد برای رفع این 
نیازها همکاری هــا و پیگیری های لازم صورت 
گیرد.معاون سیاستگذاری و اعتباربخشی سازمان 
فناوری اطلاعات ایران با اشــاره به خدماتی که 
ســال گذشته در زمینه لجستیک، فین تک و ارز 
اربعین ارائه شد، اظهار امیدواری کرد که در سال 
جاری این خدمات به همراه سرویس های جدید با 
کیفیت مضاعفی در اختیار زائران اربعین قرار گیرد.
وی همچنین از شــرکت های ارائه کننده خدمات 
خواست چالش هایی که در ارائه خدمات اربعین 
دارند را هرچه سریعتر اعلام کنند تا پیگیری های 
لازم برای رفع این موارد صورت گیرد.براساس 
اعلام سازمان فناوری اطلاعات ایران، منکرسی 
در پایان به ســایتی که بــرای معرفی خدمات 
اربعین طراحی شده اشــاره کرد و از ایجاد یک 

سوپراپلیکیشن معرفی سرویس های قابل استفاده 
برای زائران خبر داد و گفت: یکی از معضلاتی که 
ســال گذشته شاهد آن بودیم تنوع نرم افزارهای 
ارائه کننده خدمات بود که اگر تمام آنها در بستری 
یکپارچه قرار گیرد، استفاده از آنها تسهیل خواهد 
شد به همین دلیل در سال جاری پیگیر هستیم تا 
بر این بستر بتوانیم خدمات بهتری به زائران ارائه 
کنیم.گفتنی است چندی پیش جلسه ستاد اربعین 
وزارت ارتباطات با حضور عیســی زارع پور-
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- و تعدادی 
از معاونان او به منظور بررســی و برنامه ریزی 
برای ارائه خدمات ارتباطی به زوار حســینی در 
ایام اربعین امسال برگزار شد  .وزیر ارتباطات در 
این جلسه با اشاره به اهمیت برگزاری آیین اربعین 
حسینی و ارائه ســرویس های مناسب به زوار 
گفت: سال گذشــته الحمدلله با اقدامات جهادی 
صورت گرفته، زوار عزیز از کیفیت خدمات حوزه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات رضایت داشتند و 
خدمات خوبی با اســتفاده از سکوهای بومی به 
زوار داده شد. امسال با توجه به تغییر و تحولات 
دولت، کارها باید به صورت جدی پیگیری شود 
تا زوار اربعین تجربه بهتری نسبت به سال گذشته 
در حوزه ارتباطات و دریافت سرویس ها داشته 
باشند. وی با تاکید بر اینکه در شرایط کنونی نباید 
خللی در پیگیری کارهــا ایجاد کند، افزود: باید 
موضوعات مرتبط بــا اربعین به صورت هفتگی 
پیگیری شود و اقدامات انجام شده به استحضار 
مردم برسد. تا آخرین لحظه حضور در این دولت، 
اقدامات و پیگیری ها باید انجام شــود تا با یک 
ریل گذاری مناسب، کارها با حضور افراد دیگر 
به بهترین نحو انجام شود.در این جلسه معاونان و 
روسای سازمان ها و شرکت های تابعه، گزارشی 
از پیگیری و اقدامات انجام شده حوزه ماموریتی 
خود برای ارائه بهتر ســرویس ها و خدمات به 
زوار اربعین ارائه کردند.  به گزارش ایسنا، وزیر 
ارتباطات نیــز بعد از دریافت این گزارشــات، 
 در خصوص برخــی از موضوعــات همچون 
تعرفه هــای صوت، پیامک و اینترنت برای زوار 

اربعین، دستوراتی را صادر کرد. 

جزئیات ارائه خدمات ارتباطی به زائران اربعین
خبر

پس از ۱۰ شب عزاداری برگزار شد
 مراسم شام غریبان شهدای کربلا

 در مسجد جامع بندرعباس

  خبراختصاصی  // مراســم عزاداری شام غریبان 
باحضور پر شور عاشقان اباعبدالله الحسین )ع( در 

سراسر هرمزگان و مرکز استان برگزار شد.
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ سوگواران حسینی در هرمزگان 
پس از ۱۰ شب عزاداری و برگزاری آیین روز عاشورا، به 
یاد کاروان اسیران دشت کربلا، مراسم شام غریبان باحضور 
پر شور عاشقان اباعبدالله الحسین )ع( در سراسر هرمزگان 
برگزار شد.این مراسم باحضور پر شور عاشقان اباعبدالله 
الحسین )ع( در حسینیه ها، مساجد و بقاع متبرکه شهر ها و 
روستا های استان هرمزگان برگزار شد.مراسم شام غریبان 
در بندرعباس امسال برای نخستین بار به صورت متمرکز 
از ســاعت ۲۰ و ۳۰ دقیقه در ضلع شمالی مسجد جامع 
بندرعباس آغاز شــد.این مراسم از ساعت ۲۱ به صورت 
زنده از ســیمای خلیج فارس پخش شــد.هر ســال از 
غروب روز عاشــورا مراسم ویژه ای با عنوان شام غریبان 
 اهل بیت امام حســین )ع( در هرمزگان برگزار می شود.

امام حسین )ع( ســومین پیشوای شیعیان در سوم شعبان 
سال چهارم هجری قمری در مدینه منوره به دنیا آمد و در 
دهم ماه محرم سال ۶۱ هجری قمری در کربلا به شهادت 

رسید.

خبر

  
دادنامه

پرونده کلاســه 140340920000179066 شعبه دادگاه اصل 
49 قانون اساســي اســتان هرمزگان تصمیم نهایی شــماره 

140340390001094862
شاکي: ستاد اجرایي فرمان حضرت امام ره به نشاني استان تهران 
- شهرستان تهران - شهر تهران - خالد -اسلامبولي - کوچه- - 
17 ســتاد- اجرایي- فرمان امام )ره( با نمایندگي آقای احسان 

کشاورز فرزند احمد . 
اتهام: شكایت برخلاف واقع در دعاوي اصل 49 قانون اساسي . 

گردشــكار: بتاریــخ نوزدهم تیرماه یكهــزارو چهارصد و ســه در وقت فوق العــاده دادگاه 
اصل 49 قانون اساســی هرمزگان به تصدی امضاء کننده ذیل تشــكیل اســت پرونده کلاسه 
140340920000179066 تحت نظر است دادگاه با عنایت به جمیع اوراق و محتویات پرونده 
ختم رســیدگی را اعلام و با اســتعانت از درگاه احدیت متعال به شرح آتی مبادرت به صدور 

رأی مینماید.
» رای دادگاه «

در خصوص شــش دانگ یک قطعه زمین واقع در شهرســتان میناب، بلوار آل محمد )ص( 
جنب اراضی 190 قطعه ای ســتاد قطعه 40 به مســاحت 250 مترمربع از طرف ستاد اجرائی 
 فرمان حضرت امام )ره( به عنوان ملک بایر بلاصاحب معرفی گردیده است این دادگاه پس از 
بررسی های اولیه طی دادنامه شماره 140340390000314181مورخه1403/02/11مستنداً به 
تبصره ماده 10 اصلاحیه آئین نامه نحوه رسیدگی به پرونده های موضوع اصل 49 قانون اساسی 
مبادرت به صدور قرار سرپرستی می نماید و سپس قرار صادره به منظور حفظ حقوق مدعیان 
احتمالی در روزنامه کثیرالانتشار آگهی گردید و متعاقباً با عنایت به انقضاء مهلت یک ماهه انتشار 
آگهی و عدم مراجعه شخص یا اشخاصی به عنوان مدعی یا  معترض و درخواست ستاد اجرایی 
طی نامه 181/83045/ ن مورخه 1403/03/19مبنی بر صدورحكم تملک ملک موصوف ، النهایه 
این دادگاه با عنایت به عدم مراجعه شخص یا اشخاصی به عنوان مالک یا قائم مقام قانونی و یا 
 وکیل مالک و توجهاً به تحقیقات و بررسیهای انجام شده توسط ستاد اجرایی فرمان حضرت 
امــام )ره( و اینكه ملک موضوع پرونده از مصادیق اموال بلاصاحب تلقی گردیده و هیچگونه 
اطلاعی از مالک ویا ورثه یا نماینده قانونی وی بدســت نیامده ، لذا در راستای اجرای ماده 28 
قانون مدنی و فتوای حضرت امام )ره( در تحریرالوســیله )کتاب لقطه( حكم به تملیک ستاد 
اجرائی فرمان حضرت امام )ره( نسبت به ملک مزبور صادر و اعلام میدارد. رأی صادره غیابی و 

ظرف بیست روز پس از ابلاغ قابل واخواهی در این دادگاه می باشد .
مختارصادقي 

رئيس دادگاه اصل 49 قانون اساسي استان هرمزگان

قوه قضائیه 
دادگستری جمهور ی اسلامی ایران

 گــروه خبر // امــکان دریافت قبــض و پرداخت برخط 
بدهی های ســامانه وصول و اجرا توسط مودی به صورت 

الکترونیکی فراهم شد.

    امــکان دریافــت قبض و پرداخت برخط بدهی های ســامانه 
 وصول و اجرا توســط مودی به صورت الکترونیکی فراهم شد. 
بر همین اســاس، مودیان مالیاتی می توانند بــا مراجعه به درگاه 

 my.tax.gov.ir در قسمت اســتعلام بدهی مالیاتی، بدهی های 
خود را مشاهده کرده و قبض دریافت و به صورت برخط پرداخت 

کنند.
  به گزارش مهر، لازم به ذکر اســت که در حال حاضر بدهی های 
عملکردی قابل مشــاهده است، لیکن در فازهای بعد سایر منابع 

بدهی نیز اضافه خواهد شد.

دریافت قبض و پرداخت بدهی مالیاتی برخط شد

گروه خبر // استاد ویروس شناسی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 
در واکنش به این پرسش که آیا تب  دنگی می تواند به پاندمی تبدیل شود، 

توضیحاتی داد. 
   ســیدعلیرضا ناجی، با بیان این مطلب که تب دنگی دو جــز دارد، گفت: این 
دو جز، شــامل ویروس و ناقل بیماری است که باید مواظب گزش پشه و انتقال 
بیماری باشــیم.وی افزود: در بحث تب دنگی، مقوله بیماریابی و ایزوله بیماران از 
اهمیت زیادی در پیشگیری از سیکل انتقال بیماری دارد.عضو هیئت علمی دانشگاه 
علوم پزشکی شهید بهشتی تاکید کرد: برای پیشگیری از سیکل انتقال بیماری، باید 
جمعیت پشه ها را کنترل کنیم.وی افزود: اگر بیماریابی و کنترل جمعیت پشه ها اتفاق 
نیافتد، می تواند شیوع بالایی ایجاد کند.به گزارش قدس آنلاین ؛ ناجی با بیان این که 
فعلًا نمی توان به پاندمی تب دنگی فکر کرد، گفت: مگر اینکه شرایط ویروس و راه 

انتقال بیماری تغییر کند.

آیا پاندمی تب  دنگی در پیش است؟ 

گفت:  دولت  ســخنگوی  خبر//  گروه 
آئین نامه واردات خــودروی مدل ۲۰۱۹ 
 به بــالا برای همه ایرانیان در جلســه 

هیات دولت تصویب شد. 
   علی بهادری جهرمی در حاشــیه جلسه 
هیات دولت گفت: جلســه دیــروز هیات 
وزیران به ریاست مخبر تشکیل شد. مصوبه 

مهم جلســات اخیر هیــات دولت آخرین 
گام در مقابلــه با انحصار خودروســازی 
بود و آخرین گام در امتداد برنامه ای اســت 
که از پیــش در دولت تدوین شــده بود و 
مرحله به مرحله پیش می رفت. سخنگوی 
دولت بیان کرد: یک خودروســاز به دلیل 
گران فروشی، از سوی دولت ۵ همت جریمه 
شده بود.بهادری جهرمی با بیان اینکه امسال 
برنامه ریزی شــده یک میلیون و ۷۰۰ هزار 
خودرو تولید شــود، افزود: واردات خوردو 
در دولت ســیزدهم به تدریج آزاد شد که از 
خودروهای هیبریدی شروع شد.سخنگوی 
دولت خاطرنشــان کرد: امروز آخرین گام 
برای واردات خودروی دســت دوم برداشته 
شد و به شرط مدل ۲۰۱۹ به بالا برای همه 
ایرانیان آزاد شــد که آیین نامه آن در دولت 
تصویب شد.بهادری جهرمی عنوان کرد: لزوم 

رعایت استانداردهای روز اروپا در واردات 
خودروهای دست دوم حتمی است.به گفته 
وی، واردات خودروهای پلاک منطقه آزاد به 
سرزمین اصلی در این آیین نامه مورد تاکید 
اســت.بهادری جهرمی افزود: هیات وزیران 
امروز بــا عضویــت وزرای صنعت، معدن 
و تجارت و همچنیــن وزیر نفت در مجمع 
عمومی بانک مرکزی به عنوان وزاری منتخب 
دولت موافقت کرد.سخنگوی دولت بیان کرد: 
در راســتای حمایت از ساخت تجهیزات و 
ملزومات پزشــکی مواد اولیه و قطعاتی که 
برای ساخت این ملزومات و تجهیزات مورد 
بهره برداری قرار می گیرند، فهرستی به پیشنهاد 
وزارت بهداشت و با همکاری وزارتخانه های 
اقتصاد و صنعت و معدن و تجارت به تصویب 
هیات وزیران رســید که همه این ملزومات 
مشمول کاهش حقوق ورودی شوند تا امکان 

تولید ملزومات پزشکی با هزینه های بسیار 
پایین تر فراهم باشند. بهادری جهرمی گفت: به 
منظور نحوه محاسبه نهایی و مقطوع حقوق 
بازنشستگان به صورت متناسب سازی شده 
در چارچوب قانون برنامه به تصویب هیات 
وزیران رســید.وی افزود: در فرآیند بررسی 
آیین نامه با توجه به ایــن که قانون برنامه 
ابلاغ شد یک مشکلی در قانون برنامه وجود 
داشت،حداقل بگیران در حوزه بازنشستگی 
از این متناسب سازی محروم شده بودند.به 
گزارش ایرنا، ســخنگوی دولت اظهار کرد: 
دولت به صورت علی الحساب مبلغی را برای 
بازنشستگان واریز کرد و لایحه ای در دولت 
به تصویب رسید که با قید دو فوریت تقدیم 
مجلس خواهد شــد که در صورت موافقت 
مجلس، حداقل بگیران هم مشمول این قانون 

متناسب سازی شوند.

سخنگوی دولت:

 واردات خودروهای مدل ۲۰۱۹ به بعد برای همه ایرانیان آزاد شد

گــروه خبــر// مدیرعامــل نیروگاه 
بندرعباس از نشــت یابی و رفع نشتی 
نیروگاه  این  بخار  واحد سه  اکونومایزر 
در دمای ۷۰ درجه و رطوبت ۹۰ درصد 
و در کمتر از ۳۶ ساعت از زمان خروج 

اضطراری واحد خبر داد.
    به گزارش خبرنگار دریا، داریوش محمودی 
عنوان کرد: واحد شماره ۳ بخار این نیروگاه 
که بر اثر بروز نشــتی در اکونومایزر بویلر 
از شــبکه تولید برق جدا شده بود، به همت 
پرسنل فداکار و غیور این مجموعه صنعتی 
در  روز عاشــورای حسینی)ع( و تا آستانه 
مراسم شام غریبان در شرایطی طاقت فرسا 

و  پیش از خنک شــدن و محیا شدن دمای 
کوره اقدام به نشــت یابی و رفع نشتی نقطه 
آســیب دیده کردند تــا در کمترین زمان 

ممکن واحد محیای راه اندازی و تولید برق 
شــود.مدیرعامل نیروگاه بندرعباس افزود: 
در حالت نرمــال برای برطرف کردن چنین 

ایرادی حداقل ۷۲ ساعت زمان لازم است، 
تا اقدامــات لازم برای این عملیات حاصل 
شود، لذا باتوجه به نیاز شبکه و پیک مصرف 
برق در تابستان و رفاه حال هم میهنان عزیز 
این عملیات در حداقــل زمان ممکن و با 
تلاش پرسنل غیور و  دلسوز این مجموعه 
نیروگاهی صورت گرفت.وی تصریح کرد: 
این نیروگاه با بهره مندی از دانش، تخصص 
و تجربه ارزشمند متخصصان صنعت برق، 
روندی پایدار و مستمر، در خدمت رسانی به 
مردم ایران اسلامی و تأمین انرژی الکتریکی 
مورد نیاز بخش هــای اقتصادی و تولیدی 

استان دارد.

در دمای ۷۰ درجه و رطوبت ۹۰درصد  بندرعباس و در کمترین زمان ممکن رقم خورد

نشت یابی و رفع نشتی اکونومایزر  واحد سه بخار نیروگاه بندرعباس



گروه خبر // مدیرکل مبــارزه با آفات عمومی و 
همگانی سازمان حفظ نباتات کشور با بیان اینکه 
تاکنون هجوم ملخ صحرایی به کشــور گزارش 
نشده اســت، گفت: در صورت بروز طوفان های 
چرخنده در شبه جزیره عربستان، احتمال هجوم 

ملخ صحرایی به کشور به ۸۰ درصد می رسد. 
   ســعید معین درباره وضعیت جمعیت ملخ صحرایی 
در شــرق آفریقا و شبه جزیره عربســتان افزود: در 
مناطق کوهستانی اســتان های مختلف کشور مبارزه 
با ملخ های بومی در دســتور کار اســت تا این آفات 
وارد مزرعه و باغات نشــوند.مدیرکل مبارزه با آفات 
عمومی و همگانی سازمان حفظ نباتات کشور اظهار 
داشت: طبق پیش بینی های فائو، سازمان هواشناسی 
 جهانی، ۱۲ سایت معتبر هواشناسی، گزارش های مرکز 
 بین المللــی ملخ دربــاره جمعیت ملــخ صحرایی 
بولتن هایی چاپ و در بین کشورهای عضو ارائه شد 
تا کشــورها برنامه ای برای مبارزه با این آفت داشته 
 باشــند.معین تصریح کرد: اکنون برای کنترل جمعیت
ملــخ صحرایی در شــرق آفریقا، عربســتان و یمن 

مبارزه هایی انجام شــده است و در بخش هایی هنوز 
مبارزه نکرده اند.

*  احتمال حمله در گرو طوفان شبه جزیره عربستان 
در مردادماه

    این مسئول ســازمان حفظ نباتات کشور گفت: در 
یکی دو ماه گذشــته به دلیل شــرایط آب و هوایی و 
بارندگی ها در شرق آفریقا و شبه جزیره عربستان که 
بیش از حد نرمال بوده، موجب وفور غذا و در نهایت 
افزایش جمعیت ملخ صحرایی در اثر افزایش زاد و ولد 
شده است.وی، علت هجوم ملخ صحرایی به کشورهای 
مختلف را تامین غذا عنوان کرد و افزود: وقتی که تعداد 
ملخ های صحرایی در یک سانتی متر مربع از حد نرمال 
عبور کند، از حالت عادی و انفرادی خارج شــده و به 
مهاجر تبدیل می شود، در این حالت با یکدیگر می نشینند 
و پرواز می کنند.معین اضافه کرد: به صورت عادی ملخ 
صحرایی می تواند بین ۲۰۰ تا ۳۰۰ کیلومتر پرواز کند، 
اما در صورت وجود وزش بادهای شــدید می تواند 
پروازهای بلندی بین ۳۰۰ تا یک هزار کیلومتر داشته 
باشد که این موضوع خسارت زا است.وی ادامه داد: طبق 

 پیش بینی فائو و ســازمان هواشناسی جهانی، اگر در 
ماه های آینده بارش بالاتر از نرمال در شــبه جزیره 
عربســتان و شرق افریقا باشد در مناطق جنوبی ایران 
مثل بوشــهر و هرمزگان بخش هایی از جنوب کرمان 
و بخش هایی از سیســتان و بلوچستان در تیر، مرداد 
و شهریورماه و اوایل مهرماه بارندگی ها بالاتر از حد 
نرمال خواهد بود.این مسئول، عامل دیگر هجوم ملخ 
به کشور را طوفان های چرخنده دانست و گفت: هجوم 
قطعی ملخ به ایران دست کم به سه طوفان نیاز دارد که 
نخستین طوفان باید در تیر و مردادماه در شبه جزیره 
عربستان رخ دهد. اگر این مهم اتفاق بیفتد کشور وارد 

مرحله آماده باش برای مقابله با این آفت خواهد شد.
*  احتمال ۸۰ درصدی هجوم ملخ صحرایی به کشور 

در بهمن ماه 
  مدیرکل مبارزه با آفات عمومی و همگانی ســازمان 
حفظ نباتات کشور بیان داشت: اکنون احتمال حمله ملخ 
صحرایی به کشور حدود ۶۰ درصد است که در صورت 
بروز طوفان های مذکور احتمال هجوم در دی و بهمن 
 ماه امســال به ۸۰ درصد می رســد.وی اظهارداشت: 

 در صــورت اطــلاع از حمله ملخ به طــور حتم از
  دســتگاه های لشکری، کشــوری، وزارت کشور و 
ستاد مدیریت بحران کشور درخواست کمک می کنیم، 
اکنون با استان های جنوبی کشور از جمله خوزستان 
و سیســتان و بلوچستان مکاتباتی داشــته ایم تا با 
 تشکیل ستادهای بحران استانی به ریاست استانداران 
آمادگی های لازم را داشته باشند.معین خاطرنشان کرد: 
درحال حاضر ادوات، تجهیزات و سم لازم برای مبارزه 
با آفت ملخ صحرایی در اســتان های جنوبی کشور 
موجود اســت، اما با این وجود در حال تهیه تعدادی 
دیگر سمپاش هستیم تا همانند سال های ۹۷ و ۹۸ بدون 
هیچ خســارتی بتوانیم با این آفت مبارزه کنیم.در ۳۰ 

بهمن سال ۹۷ مبارزه با ملخ صحرایی در سطح ۷۵۰ 
هزار هکتار از ۹ اســتان شامل سیستان و بلوچستان، 
هرمزگان، جنوب کرمان، بوشــهر، فارس، خوزستان، 
کهگیلویه و بویراحمد، ایلام و خراسان جنوبی عملیاتی 
شد. در سال ۹۸ هجوم ملخ صحرایی توسط دیده بانی 
سازمان حفظ نباتات کشور در استان های جنوبی کشور 
ثبت شد و نزدیک به یک میلیون هکتار تحت مبارزه 
قرار گرفت.به گزارش ایرنا ؛ ملخ صحرایی در مســیر 
حرکت خود با تغذیه از سبزینه های مختلف جنگل ها، 
باغ هــای میوه، علوفه، غلات، صیفی و مراتع را از بین 
می برند و با توجه به قــدرت تخریبی بالایی که دارد 

باعث قحطی در منطقه مورد هجوم می شود.

مدیرکل مبارزه با آفات همگانی سازمان حفظ نباتات کشور خبر داد

احتمال احتمال ۸۰۸۰ درصدی حمله ملخ در بهمن ماه  درصدی حمله ملخ در بهمن ماه 

کاریکاتور

در نشست با شرکت های هواپیمایی خارجی مطرح 
شد

تبدیل کیش به پایگاه منطقه ای خطوط پروازی 
شرکت های هواپیمایی خارجی

   گروه خبر // مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش با اشاره به 
ظرفیت  های فرودگاهی این جزیره گفت: تلاش می کنیم کیش به 
پایگاه منطقه ای خطوط پروازی شرکت های هواپیمایی خارجی 
تبدیل شود. رحیم سرهنگی در دیدار با مدیرانی از شرکت های 
 هواپیمایی روســیه، ترکیه و ارمنســتان اظهار کرد: برقراری و 
راه اندازی خطوط پروازی در مسیر کیش و کشورهای آسیای 
مرکزی در دســتور کار اســت و می تواند در توســعه صنعت 
گردشگری نقش آفرینی کند.وی ادامه داد: با راه اندازی خطوط 
پروازی و استمرار آن، شرکت های هواپیمایی فعال خارجی از 
تسهیلات فرودگاهی برخوردار می شوند.مدیرعامل منطقه آزاد 
کیش با اعلام آمادگی پذیرش توراپراتورهای کشورهای آسیای 
مرکزی، بر ایجاد زمینه معرفی و تبلیغات کیش به عنوان مقصد 
گردشگری در این کشورها تاکید کرد و افزود: زیرساخت های 
کیش و امکانات گردشــگری متنوع مورد استقبال گردشگران 
خارجــی قرار خواهد گرفــت.وی رونق اقتصــادی، افزایش 
ســرمایه گذاری و گسترش کســب و کار در کیش را نیازمند 
توسعه گردشگری دانست و گفت: این جزیره با دارا بودن مراکز 
اقامتی، پذیرایی و گردشگری ممتاز و در سطح جهانی، آمادگی 
پذیرایی از گردشــگران خارجی را به  عنوان عامل مهم تنظیم 
تراز پرداخت ها و ارزآوری دارد.سرهنگی با پیشنهاد برگزاری 
رویدادهای جذاب همچون سمینارها، همایش ها، نمایشگاه ها و 
دوره های آموزشــی تخصصی و علمی، آنها را از عوامل حایز 
اهمیت در جذب گردشــگر خارجی عنوان کرد.وی با اشاره به 
طبیعت بکر و زیبای جزیره هندورابی در خلیج فارس گفت: این 
جزیره با دارا بودن جاذبه های گردشگری طبیعی، سواحل زیبا 
و دریای شفاف و با تراکم بالای مرجان ها و نیز موقعیت مناسب 
می تواند در کنار جزیره کیش در تکمیل میزبانی و خاطره سازی 
گردشگران خارجی نقش آفرینی کند.به گزارش ایرنا، توسعه و 
ترویج انواع گردشــگری موضوعی با توجه به زیر ساخت ها 
و ویژگی هــای اختصاصی جزیره کیش بویــژه در خصوص 
گردشگری سلامت، گردشگری پزشکی، گردشگری دریا پایه، 
گردشگری نمایشگاهی، گردشگری فرهنگی، هنری و تفریحی از 
جمله مباحثی بود که در این نشست مورد تبادل نظر قرار گرفت.
در این نشست عضو هیات مدیره و مشاور مدیر عامل هلدینگ 
وگاس و رئیس هیات مدیره شــرکت ساتراپ سیر، نوردویند و 
وگاس فلای روســیه، همچنین مدیران شرکت های هواپیمایی 
پگاسوس و ساوتویند ترکیه و ایرلاین ارمنستان حضور داشتند.
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سال بیست و سوم شماره 4490  گروه خبر //  رئیس کل دادگســتری هرمزگان از 
آزادی یک نفر از زندانیان محکوم به قصاص همزمان 
با عاشورای حســینی و با اجرای پویش »به عشق 

حسین )ع( می بخشم« در بندرعباس خبر داد. 
   مجتبی قهرمانی رئیس کل دادگستری هرمزگان ، با اعلام 
این خبر افزود: با توجه به تأکیدات ریاســت قوه قضاییه 
مبنی بر لزوم اقدام به منظور اصــلاح ذات البین و ایجاد 
صلح و سازش در پرونده های قضایی به ویژه پرونده های 
قصاص نفس، پرونده این زندانی به شورای حل اختلاف 
زندان مرکزی بندرعباس ارجاع شد.وی اظهار کرد: پس 
از برگزاری جلسات مستمر در ماه های اخیر، خوشبختانه 
همزمان با ظهر عاشورا و سالروز شهادت سرور و سالار 

شهیدان حضرت اباعبدالّله الحســین )علیه السلام( و در 
قالب پویش سراسری »به عشق حسین )ع( می بخشم« 
تلاش و پیگیری مسئولان قضایی به ویژه رئیس توسعه 
حل اختلاف اســتان و مسئولان و قضات اجرای احکام 
دادسرای بندرعباس به همراه اعضای شورای حل اختلاف 
و مددکاران زندان موجب شد تا اولیای دم به حرمت این 
روز و به دلیل ارادت به حضرت سیدالشهدا )ع( از قصاص 
محکــوم این پرونده بگذرند و در نتیجه، این زندانی پس 
از تحمل ۱۰ سال حبس از قصاص رهایی یافت.رئیس 
کل دادگســتری هرمزگان همچنین در ادامه با بیان اینکه 
این سومین سازش در پرونده های قصاص استان از ابتدای 
ســال جاری است از اقدام بســیار ارزشمند و فداکارانه 

اولیای دم در این پرونده قصاص و تلاش ها و پیگیری های 
مسئولان شــورای حل اختلاف، قضات اجرای احکام 
دادسرای بندرعباس، اعضای گروه جهادی اخذ رضایت 
در پرونده هــای قصاص و مددکاران زندان قدردانی کرد.
به گزارش ایرنا ؛ رئیس کل دادگستری هرمزگان همچنین 
با بیان اینکه ایجاد صلح و ســازش و اصلاح ذات البین 
از شاخص ترین توصیه ها و آموزه های دینی است، ابراز 
امیدواری کرد که اولیای دم در سایر پرونده های قصاص 
نیز در صورتی که نحوه ارتکاب جرم و شرایط اجتماعی 
موضوع اجازه می دهد، با بزرگ منشی و اعلام گذشت به 
این پویش مردمی بپیوندند و به عشق امام حسین )ع( در 

این امر خداپسندانه مشارکت کنند.

عکس روز

علی زارعی علی زارعی 

طرح : معصومه زارعیطرح : معصومه زارعی

عزاداری شام غریبان باحضور نماینده ولی فقیه در استان در پارکینگ مسجد جامع بندرعباسعزاداری شام غریبان باحضور نماینده ولی فقیه در استان در پارکینگ مسجد جامع بندرعباس

 گروه خبر //  همزمان با ایام سوگواری سرور و سالار شهیدان 
حضرت اباعبدالله الحسین)ع( و یارانش، جمعی از هنرمندان 
انجمن خوشنویسی شعبه بستک هرمزگان اشعار شعرای 
 بزرگ ادبی اهل سنت را در رثای حادثه خونین عاشورای سال

 ۶۱ هجری قمری کتابت کردند. 
   رئیس اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی بستک گفت: خوشنویسان 
در نشستی هنری، اشعاری از سروده های شعرای شهرستان بستک 

همچون )فایز، غیرت، همّت بســتکی و مولانا نامی فتویی( را 
انتخاب کرده و در قالب خطوط نستعلیق، شکسته نستعلیق و نسخ 
کتابت و خوشنویسی کردند.محمد محمدی زاده با اعلام این خبر 
افزود: این رویداد هنری در راســتای طرح قرارگاه شهید آوینی 

عصر ســه شنبه ۲۶ تیر ۱۴۰۳ برابر با عاشورای حسینی برگزار 
شد.

   وی بیان کرد: هر ســاله به مناسبت شــهادت سرور و سالار 
شهیدان حضرت ابا عبدالله الحسین)ع( و یاران باوفایش هنرمندان 

 بستکی در شــاخه های مختلف هنری به خلق آثار می پردازند.
به گزارش ایرنا ، حجت الاسلام و المسلمین حسین جهانگیری 
امام جمعه بستک، محمد جلالی فرماندار و سرهنگ حجت الله 
شعبانی فرماندهی سپاه پاسداران شهرستان و جمعی از خبرنگاران 
و اصحــاب رســانه، در این آییــن هنری کــه در دفتر انجمن 
خوشنویسان شعبه بستک برگزار شد، با خوشنویسان دیدار کرده 

و این ابتکار فرهنگی هنرمندان را ستودند.

خوشنویسان بستک اشعار عاشورایی را کتابت کردندخوشنویسان بستک اشعار عاشورایی را کتابت کردند

رئیس کل دادگستری هرمزگان خبر داد

آزادی زندانی محکوم به قصاص در روز عاشورای حسینی در بندرعباس

 گروه خبر // مدیرکل میراث فرهنگی، 
خراسان  صنایع دستی  و  گردشــگری 
رضــوی از ثبت ملی اثــر فاخر عصر 
عاشورای اســتاد محمود فرشچیان در 

کشور  منقول  میراث فرهنگی  فهرست 
خبر داد.

   به گزارش مهر ، ســید جواد موسوی در 
شورای ملی ثبت میراث فرهنگی منقول کشور 

که در مشهد مقدس به میزبانی مشترک آستان 
قــدس رضــوی و اداره کل میراث فرهنگی 
خراسان رضوی برگزار شد، از ثبت ملی اثر 
نگارگری معروف به عصر عاشورا، شاهکار 
استاد محمود فرشــچیان به عنوان یک اثر 
هنری که با روش نگارگــری ایرانی خلق 
شده در فهرست میراث فرهنگی منقول ایران 
خبر داد.مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی خراسان رضوی یادآور شد: 
نقاشی عصر عاشورا در سال ۱۳۵۵ توسط 
استاد محمود فرشچیان خلق و در سال ۱۳۶۹ 

به آســتان قدس رضوی اهدا شده است.وی 
تصریح کرد: این نقاشی با ترسیم صحنه ای 
حزن انگیز از عصر عاشورا در صحرای کربلا 
و پس از شهادت سالار شهیدان به گوشه ای 
از مظلومیت های اهل بیت امام حســین )ع( 
اشاره دارد.استاد محمود فرشچیان تاکنون ۱۷ 
نقاشی با نگارگری ایرانی را به موزه آستان 
قدس رضوی اهدا کرده است.این آثار نفیس 
و ارزشمند هم اکنون در طبقه همکف گنجینه 
قرآن و نفایس موزه مرکزی آســتان قدس 

رضوی در معرض نمایش قرار گرفته است.

در فهرست میراث فرهنگی منقول؛

نقاشی عصر عاشورا ثبت ملی شد
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یادداشت

در واقعه خون بار و دردناک کربلا، حضرت زینب )س( حضوری فعّال و ســازنده داشت، 
امّا آنچه که به این حضور، جلوه دیگری می بخشــد و آن را پرُرنگ تر می ســازد، نقش 
ویژه آن حضرت بعد از واقعه عاشــورا در رهبری کاروان اسُرا است. در واقعه خون بار و 
دردناک کربلا، نقش برخی از زنان به خصوص حضرت زینب )س( بسیار حسّاس و مهم 
بوده اســت. زینب )س( از همان ابتدای ورود به کربلا حضوری فعّال و سازنده داشت، امّا 
 آنچه که به این حضور، جلوه دیگری می بخشد و آن را پرُرنگ تر می سازد، نقش ویژه آن 
حضرت بعد از واقعه عاشــورا در رهبری کاروان اسُرا است.عصر عاشورا بعد از شهادت 
 سیدّالشــهداء )ع( دشمنان به سمت خیمه ها آمده و با قساوت تمام خیمه ها را آتش زدند. 
زینب کبری )س( به دستور امام سجّاد )ع( زنان و کودکان آواره را در خیمه نیم سوخته ای 
جمع کرد. عُمر سعد دستور داد تا اسیران را راهی کوفه کنند. کارگزاران عُمر سعد دست و 
پای اسیران، حتیّ کودکان را غُل و زنجیر کردند و سرهای بریده شهدا را در جلوی کاروان 
قرار داده و به سمت کوفه حرکت دادند.بعضی از اخبار حکایت از آن دارد که اسرای کربلا، 
در کوفه بیش از ۸۴ زن و بچّه بودند که ۲۰ نفر زن قریشی و بقیهّ زنان اصحاب بودند. زنان 
اصحاب به شفاعت رؤسای قبیله خود که در کوفه بودند آزاد شدند و ابن زیاد از آنها گذشت، 
و اسُرایی که به شام حرکت داده شدند فقط از بنی هاشم بودند.طبق روایت حضرت سجّاد )ع( 
در میان اسُرایی که به شام برده شدند، ۱۲ مرد و بقیهّ خانم ها و آقازادگان و کنیزکان بودند.

عملکرد حضرت زینب )س( به خاطر امتیازاتی از قبیل: وقت شناسی، عقل و تدبیر، فصاحت 
و بلاغت، شجاعت و شهامت و... تاثیر بسزایی داشت و تحوّلات عظیمی به وجود آورد. از 
جمله کارهای مدبرّانه و توام با سیاست و کیاست حضرت زینب )س( این بود که، شخصی را 
فرستاد تا از یزید )لعنةالله علیه( بخواهد اجازه عزاداری و ماتم به آنها بدهد،این عزاداری اسُرا 
بود که توانست کاخ سلطنت یزید را متزلزل سازد. با درخواست اهل بیت )ع( سرانجام در 
 شام مجلس عزاداری منعقد شد. حضرت زینب )س( و دیگران در آن به نوحه سُرایی و گریه 
و زاری پرداختنــد. در مدّت یــک هفته ای که در محلّه ای به نــام »دارالحجاره« اقامت 
داشــتند، آن چنان عزاداری کردند که یزید، تاج و تخت خــود را در خطر دید. لذا یزید 
 مقدّمات بازگشت اهل بیت )ع( را به مدینه فراهم ساخت.این عزاداری ها در ابتدای امر از 
 نظــر دشــمنان بی اهمیت جلوه می کــرد، چون اگر از اوّل احســاس خطــر می کردند 
 جلوگیری می نمودند، امّا همین کارها در واقع زمینه ساز قیام و انقلاب مردم، علیه قاتلان 
امام حسین )ع( و تحقّق بخشی از اهداف عالیه سیدالشهداء )ع( بود. تا آنجا که وقتی یزید 
ملعون شــنید مردم بر قاتلان حسین )ع( نفرین می کنند، با شِمر و همراهانش با خشونت 
نِ لعََنَ الّله ُ بنَْ  برخورد کرد و گفت: »والّله ِ! قَدْ کُنْتُ ارضی مِنْ طاعَتکُِمْ بدِونِ قتَْلِ الحُْســیْ
مَرْجانةَ!؛ سوگند به خدا! که از اطاعت شما بدون قتل حسین )علیه السلام( راضی بودم. لعنت 
خدا بر پسر مرجانه که به چنین امر شنیعی اقدام کرد.« سپس اسباب سفر اسرا به مدینه را 
 مهیاّ نمود.از مسئولیتّ های بسیار مهم و خطیر زینب )س( محافظت از اسرا بود. حضرت 
زینب )س( در این باره سعی و تلاش فراوانی نمود و لحظه ای کوتاهی نکرد و به همین دلیل 
ملقّب به لقب »امینةُ الله« بود، چرا که آنها امانت هایی بودند که به آن حضرت سپرده شده بود 
و او می بایست به نیابت از امام حسین )ع( این امانت ها را صحیح و سالم به وطن برساند. 
همه اطفال و زنان هنگامی که نیاز به کمک پیدا می کردند، به زینب )س( پناه می بردند و هر 
 کدام که با خشونت و ضرب و شَتم دشمنان مواجه می شدند، زینب )س( حمایت شان می کرد.

 زینب )س( به همراه ســایر بازماندگان اهل بیت )ع( در قتل گاه مرثیه سُرایی و سوگواری 
عجیبی کردند. این به خاطر عاطفه و علاقه شدیدی بود که عقیله بنی هاشم نسبت به برادرش 
امام حسین )ع( داشت. حتیّ ناله و گریه او به حدّی بود که دشمن هم با دیدن آن صحنه به 
گریه افتاد. امّا در عین حال زینب )س( به منظور ادای رسالت اصلی خویش که نگهبانی از 
کودکان یتیم و رساندن پیام خون شهدا بود، هرگز روحیهّ مقاومت خویش را از دست نداد، 
و رسالت خود را به نحو شایسته ای ادامه داد، و به زنان نیز امر کرد که صبر و تحمّل کنند 
و بیش از حدّ، گریه و زاری نکنند و زبان به ناسپاســی نگُشایند؛ چرا که این مسئله جزو 

توصیه های برادرش امام حسین )ع( بود.

حضرت زینب )س( رهبر کاروان اسراحضرت زینب )س( رهبر کاروان اسرا

سخنگوی صنعت آب مطرح کرد

ناپایداری کشاورزی با برداشتناپایداری کشاورزی با برداشت
 بی رویه آب از سفره های زیرزمینی بی رویه آب از سفره های زیرزمینی

 گروه خبر //  سخنگوی صنعت آب با اعلام اینکه 
از ۶۰۹ دشت کشور بیش از ۴۲۰ دشت ممنوعه 
و ممنوعه بحرانی هستند و ۳۶۰ دشت هم دچار 
فرونشست شده اســت، گفت: کاهش تراز آب 
در سفره های زیرزمینی در اثر ازدیاد برداشت، 

ناپایداری بخش کشاورزی را به همراه دارد. 
  عیسی بزرگ زاده، در خصوص وضعیت سفره های 
زیرزمینــی و اثر منفی زیادی برداشــت ها، افزود: 
 بیــش از ۵۰ درصــد مصارف آب از ســفره های 
زیر زمینی است.وی ادامه داد: در سال های متمادی 
در بخش زیادی از کشور پهناور ایران برای تأمین 
آب موردنیاز بخش کشاورزی به قنات ها و چاه ها 
پناه برده ایم که در واقع منابع آب زیر زمینی را تخلیه 
می کنند.ســخنگوی طرح های ملی آب خاطرنشان 
کرد: در دهه های گذشــته بی محابــا از این منابع 
برداشت شــده و سطح آب های زیرزمینی همچنان 
روبه کاهش است و در خیلی از آب خوان ها، حدود 

۳۶۰ آبخوان آثار فرونشست دیده می شود.
*  آبخوان ها به دشــت های ممنوعــه و بحرانی 

تبدیل می شوند
  بزرگ زاده گفت: از ۶۰۹ دشت بیش از ۴۲۰ دشت 
ممنوعه و ممنوعه بحرانی است و حدود ۳۶۰ دشت 
هم دچار فرونشست است.وی ادامه داد: جمعی از 
کارشناسان آب کشور نگران این موضوع شده اند که 
بالاخره این روش برداشت آب سبب خواهد شد به 
طور مداوم آبخوان های آزاد را ازدســت داده و این 
آبخوان ها تبدیل به دشــت های ممنوعه و ممنوعه 
بحرانی با آثار فرونشست شوند.سخنگوی صنعت 
آب با بیان اینکه این امر تا کجا می تواند ادامه داشته 
باشد، گفت: در استان فارس مکان هایی وجود دارد 
که عمق چاه ها به ۴۵۰ متر رسیده است. پرسش این 
است که این روند تا کجا می خواهد ادامه یابد تا به 
آب برسد و باصرفه هزینه و انرژی فراوان بتوان آب 
استخراج کرده و پای کشت پیاز و خربزه و هندوانه 
و لیموترش و صیفی جات ریخت.بزرگ زاده افزود: 
تا کجا قرار اســت ســطح آب زیرزمینی در دشت 
رفسنجان همچنان به پایین رفته و آب استخراجی 

صرف پسته کاری شود؟
  وی تاکید کرد: تا کجا می تواند این روند پایین رفتن 
آب و مچاله شدن زمین و ترک هایی که می تواند در 

خیابان ها و ساختمان ها ناشی از فرونشست ایجاد 
می شــوند و یک تهدید جدی برای ساکنان هستند 
ادامه یابد و تا کجا می تواند شغل کشاورزی را تهدید 

نکند؟
*  با روند فعلی، آبی برای کشاورز باقی نمی ماند

  ســخنگوی صنعت آب خاطرنشان کرد: اگر این 
آب کم و کمتر شــود که در دشت های فراوانی مثل 
اصفهان و خراسان و جاهای دیگر کم شده، کشاورز 
چند سال دیگر همین آب را نخواهد داشت و اولین 
آســیب بیننده از اضافه برداشت بخش کشاورزی، 
خود کشاورز است.بزرگ زاده افزود: این فربگی و 
فراوانی مصرف آب کشاورزی خود تهدید پایداری 
شغل کشاورزی و کشاورزی در آینده نزدیک است، 
بالاخره اگر سفره ای خشک شود آبی برای کشاورز 
نیســت و وقتی آبی برای کشــاورز و کشاورزی 
نباشــد امنیت غذایی نخواهیم داشت.وی ادامه داد: 
در این شــرایط که امنیت غذایی نداریم، امنیت آبی 
هم نداریم، امنیت زیســت بوم هم نخواهیم داشت.
سخنگوی طرح های ملی آب گفت: همه اینها یک 
عده کارشناس معقول را به این نتیجه رساند که چرا 
اجازه دهیم طبیعت و آبخوان و دشت با جمع شدگی 
و کاهــش آب دهی و ایجاد شــکاف در خانه ها و 

خیابان ها ما را تنبیه کنند.
*  تولیــد ۱.۳۹ کیلوگرم محصــولات با مصرف 

مترمکعب آب
  بزرگ زاده ادامه داد: بر این اســاس کارشناســان 
مذکور به این نتیجه رســیدند یک سناریویی برای 
بهره وری ارائه دهند که ضمن اینکه کشاورزی پایدار 
داشته باشیم و ضمن اینکه امنیت غذایی داشته باشیم، 
امنیت آبی و امنیت زیست بوم نیز داشته باشیم.وی 
بیان کرد: این کارشناســان ضمن بررســی به این 
نتیجه رسیدند که در مقیاس های منطقه ای و جهانی 
بهره وری فیزیکی و اقتصادی از هر مترمکعب آب 
در بخش کشاورزی کشورمان بسیار، بسیار پایین تر 
است.به گزارش ایرنا ؛ سخنگوی صنعت آب گفت: 
ما از مصرف هر مترمکعب آب، ۱.۳۹ کیلوگرم تولید 
محصولات خشک داریم که در سند امنیت غذایی 
هم وجود دارد و کارشناسان مذکور اذعان کردند که 
به راحتی می توان این را به ۲.۶ کیلوگرم به ازای هر 

مترمکعب آب ارتقا داد.

گروه خبر // معاون سابق آموزشی وزارت علوم با 
بیان اینکه حذف کنکورِ متمرکز باید در دستور کار 
مدیریت آینده قرار بگیرد، گفت: حذف کنکور به 

معنی حذف آزمون ورودی دانشگاه ها نیست.
   انصافا می توان؛ با ارتقاء سطح اعتماد به دانشگاه های 
تراز اول کشور، واگذاری نحوه برگزاری آزمون به آنها 
و محــدود نمودن آزمون ورودی به رشــته محل های 
پرمتقاضی، بتدریج بســاط بی عدالتــی را در پذیرش 
دانشجو برچید. علی شریعتی ضمن بیان این مطلب به 
ارزیابی خود از وضعیت فعلی آموزش عالی پرداخت و 
اظهار کرد: پس از پیروزی انقلاب اسلامی، مطلقِ رشد 
ما در عرصه آموزش عالی، بســیار قابل ملاحظه  بود، 
ولی نرخ رشــد نه. چون دنیا هم به همان نسبت فعال 
بوده است به همین دلیل میانگین فاصله ما با نظام های 
آموزش عالی در کشورهای پیشرفته همچنان زیاد است. 
البته ممکن است در بعضی موارد یا موضوعات به شرایط 
خوبی رسیده ایم ولی میانگین رشد کافی نیست. باید در 
این حوزه یک اقدام تحولی صورت بگیرد.وی در ادامه 
تصریح کرد: متاسفانه در سنوات گذشته به دلایل بسیار 
نتوانستیم گام های بلند تحولی در عرصه آموزش عالی 
برداریم اگرچه گام های تدریجی در این زمینه برداشته 
شده است. لیکن از مهمترین عوامل؛ نقش بازدارنده های 
فرادستگاهی، عدم اقتدار مدیریت، تضعیف نظام آموزش 
عالــی، بلندبودن دیوار بی اعتمادی به دانشــگاه ها و 
جامعه علمی و کاهش سطح منزلت جامعه علمی است. 
لذا نتوانسته ایم به سطح مطلوب از توفیقات که متناسب 

با شأن و شایستگی نظام است، برسیم.
* ضعف اجرا بیشتر از ضعف قوانین است

  معاون پیشــین آموزشی وزارت علوم با بیان اینکه ما 
بیش از اینکه نقص قوانین داشته باشیم ضعف در اجرا 

داریم، تاکید کرد: با همین قوانین موجود هم می توانیم 
کار کنیم و گام های بلندی برداریم. البته در بعضی موارد 
هم مقررات و ضوابط باید اصلاح شــود ولی مشــکل 
 اصلی ما در اجرا اســت. متأسفانه پیشرفت های نسبی 
 را بزرگنمائــی مــی کنیــم و از عقــب ماندگی ها و 
بی توفیقی ها، غافل می شویم. این استاد دانشگاه تهران 
ادامه داد: به طــور مثال عدم یکپارچگی نظام آموزش 
عالی و ســامان نایافتگی مراکز آموزش عالی دو نمونه 
از موارد فوق است. ما چندین نوع نظام پذیرش دانشجو 
داریم. چندین دســتگاه اجرائی کشور هم درگیر و به 
صورت جزیره ای فعالیت آموزشــی منتهی به مدرک 
می کنند. این عدم یکپارچگی به خوبی مشــهود است. 
ما نتوانسته ایم حتی در قالب قوانین موجود و مصوب؛ 
مراکز آموزش عالی را ساماندهی کنیم. چرا دانشگاه های 
کوچکی که در گوشــه و کنار کشور شکل گرفته اند را 
با دانشــگاه های بزرگ ادغام و یکپارچه نکنیم. این ها 
مواردی است که باید در مجلس مورد توجه قرار بگیرد.
* تجربه موفق کشورهای پیشرفته از تجمیع دانشگاه ها

   شریعتی نیاســر خاطر نشــان کرد: در بسیاری از 
کشورهای پیشــرفته، امر تجمیع زمینه رشد را فراهم 
می کند. ما شــاهد ادغام مراکز بزرگ دانشگاهی در 
انگلستان، فرانســه، ژاپن، کانادا و .... بوده ایم. ما ثمره 
چنین رویکردی را در داخل کشــور هم چشیده ایم. 
همین دانشگاه صنعتی خواجه نصیر یا دانشگاه علم و 
صنعت نتیجه چنین تدبیری بوده است که بدون تعطیل 
شدن هیچ یک از مراکز علمی، اعتبار آنها با هم افزائی 
و شکل گیری یک دانشگاه بزرگ چند برابر می شود. 
علت اینکه چنین رویکردی فراگیر عمل نشــده است، 
ناکافی بودن قانون نیست بلکه دخالت عوامل بیرونی 
اســت که همراه با ضعفِ اقتدار مدیریت عالیِ آموزش 
عالی، مشکلات را مضاعف نموده است. من معتقدم این 
را می توان با مدیریت توانمند و تحت الحمایه نهادهای 
بالادستی و تمکین خود نمایندگان قانون گذار به قانون، 
برطرف نمود. یکی دیگر از مصادیق مشــکل ساز در 
زیرنظام های آموزش عالی، مشخص نبودن مأموریت 
مراکز آموزش عالی اســت.رییس دانشکده مهندسی 
شــیمی دانشــکدگان فنی افزود: در حال حاضر هر 
واحد کوچک آموزش عالــی در همه حوزه ها ورود 
پیدا می کند. ما باید کاری کنیم که دانشگاه های مختلف 
ماموریت خود را بدانند و در راســتای ماموریت خود 

حرکت کنند. چرا ما نباید بتوانیم دانشگاه های مختلف 
را برای ماموریت های خاص که مورد نیاز منطقه خود 

هستند تعریف کنیم.
* نقش سازمان سنجش در حفظ و بقای کنکور

وی با بیان اینکه ســازمان ملی ســنجش و ارزشیابی 
نظام آموزشی کشــور بیش از هر دستگاهی دیگر در 
حفظ و بقای کنکور نقش داشته است، گفت: متأسفانه 
ایــن ســازمان در حفظ و بقای کنکور بیشــتر از هر 
دســتگاه دیگری نقش داشته است. این در حالی است 
که از ســال ها پیش مصوبه مجلــس داریم که کنکور 
باید حذف می شــد. امروز شــاهد هستیم که کنکور 
 نه فقط حذف نشــده بلکه دو بار هم در ســال برگزار 
می شود. این یعنی استمرار نگرانی خانواده ها، هزینه کرد 
بالای داوطلبان در کلاس های کنکور، گسترش مافیای 
کنکور، درآمدهای نجومی مؤسسات کنکور، رویکرد 
غلط تســت زنی در شناسائی و گزینش داوطلبان و .. 
حالا با همه اوصاف، آنچه که نگرانی را مضاعف می کند 
انفکاک سازمان از وزارت عتف است که حداقل دستگاه 

نظارتی آموزش عالی را هم نخواهد داشت.
* تاکید بر حذف کنکور

  شــریعتی نیاســر با بیان اینکه حذف کنکورِ متمرکز 
 باید در دســتور کار مدیریت آینــده قرار بگیرد، گفت: 
البتــه حذف کنکور بــه معنی حذف آزمــون ورودی 
دانشگاهها نیست. انصافا می توان؛ با ارتقاء سطح اعتماد 
به دانشگاه های تراز اول کشور، واگذاری نحوه برگزاری 
آزمون به آنها و محدود نمودن آزمون ورودی به رشــته 
محل های پرمتقاضی؛ بتدریج بســاط بی عدالتی را در 
پذیرش دانشجو برچید. در این صورت لزوما آنان که از 
تمکن مالی برخوردارند و به واسطه هزینه زیادی که برای 
یادگیری نحوه تست زنی صرف می کنند؛ وارد دانشگاه 
نمی شــوند. وضعیت جاری عین بی عدالتی و رقابت 
نابرابر است و در بسیاری از موارد، مصداقی از پذیرش 
داوطلبانی اســت که از مسیر تسلط بر تست زنی وارد 
دانشگاه می شود نه لزوما از مسیر آموخته ها و دانشی 
که در ســالهای دانش آموزی کسب کرده اند.به گزارش 
ایسنا ؛معاون سابق آموزشی وزارت علوم اظهار کرد: ما 
باید برای دانشگاه های خود اعتبار قائل شویم و لااقل به 
دانشگاههای سطح یک کشور اعتماد کنیم. تجربه نشان 
داده است که هر جا به دانشگاه اعتماد کردیم نتیجه بهتری 

حاصل شده است.

معاون سابق آموزشی وزارت علوم مطرح کرد

ضرورت حذف کنکور توسط مدیریت آینده

گروه گزارش // »برای سال تحصیلی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ حدود 
۱۷۶ هزار نفر کمبود معلم وجود دارد.« 

    ایــن مطلب را بابک نگاهداری، رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس شــورای اســلامی بیان کرده و گفته است پیش بینی 
می شــود حدود ۷۲ هزار معلم تا مهر ۱۴۰۳ بازنشسته شوند 
و این موضوع تأمین نیروی انسانی را برای وزارت آموزش و 
پرورش سخت تر خواهد کرد.تراژدی کمبود معلم هر سال تکرار 
می شود و متاسفانه با وجود هشدارهای پیاپی در این خصوص 
این چالش همچنان وجود دارد.چنانکه رهبر معظم انقلاب ۱۹ 
 اردیبهشــت ۱۳۹۷ در دیدار با جمعی از معلمان می گویند: 
» مراکز تربیت معلّم - که مهم ترینش فعلًا دانشگاه فرهنگیان 
است- مرکز ثقل اصلی نظام آموزش و پرورش کشورند و در 
مورد این دانشگاه کوتاهی شده. ]طبقِ[ آنچه بنده اطّلاع دارم و 
به من گزارش شــده، این دانشگاه، هم از لحاظ نیروی انسانی 
-معلّم، اســتاد- دچار کمبود است، هم از لحاظ بودجه دچار 
کمبود است، ]هم[ از لحاظ فضای آموزشی دچار کمبود است. 
وزارت علوم، سازمان مدیریتّ، سازمان امور استخدامی، هرکدام 
به نحوی بایستی همکاری کنند، کمک کنند؛ این مشکلات باید 
برطرف بشود.« اما اینکه چرا دانشگاه فرهنگیان به عنوان مرکز 
مهم تربیت معلم نتوانسته است هنوز به این نیاز مهم پاسخ دهد 

پرسشی است که کارشناسان باید به آن پاسخ دهند.
  دانشگاه فرهنگیان مرکز ثقل نظام تعلیم و تربیت

   حسین خنیفر، رئیس سابق دانشگاه فرهنگیان با بیان اینکه 
توسعه کمی و کیفی دانشگاه فرهنگیان بیش از یک دهه است 
که مطالبه مقام معظم رهبری است، به قدس می گوید: خروجی 
معلم هرسال به طور میانگین ۹۰ هزار نفر در آموزش و پرورش 
است، اما ورودی های اندک در سال به حدود ۲۵ تا ۲۶ هزار 
نفر رسیده که این کمبود معلم خودش را در سال های آینده و 
در سال های ۱۴۰۶ و ۱۴۰۸ نشان خواهد داد.وی با اشاره به 
اینکه یک ششــم جمعیت ایران در کلاس های درس حاضر 
هستند، می گوید: برای این تعداد با کسری حداقل ۳۰۰ هزار 
معلم روبه رو هستیم، در چند سال پیش با پیش بینی و طبق 
مدل مارکوف)آموزش مفهومی( قرار بود این مشــکل را حل 
کنیم که شرایط مهیا نشد یعنی حرکتی که ما آن را رو به شیب 
بالا برده بودیم، دوباره سینوســی و رو به پایین شد و کمبود 
 معلم شروع شد.با روند فعلی، کمبود شدید معلم خودش را در 
سال های آینده نشان خواهد داد؛ بنابر این فرصت عقب گرد 
نداریم؛ برای توســعه دانشگاه فرهنگیان و جبران کمبود معلم 
که سال های آینده شدیدتر خواهد شد باید ردیف استخدامی 
گرفت، بودجه تأمین شود و باید نسبت به اصلاح حقوق معلمان 
اقدام جدی انجام شود.خنیفر با تأکید براینکه در حال حاضر با 
کمبود بیش از ۲ هزار عضو هیئت علمی در دانشگاه فرهنگیان 
مواجه هستیم، ادامه می دهد: بیش از ۵۰۰ عضو هیئت علمی 
بالای ۳۵ تا ۴۰ سال خدمت همگی شهریور امسال بازنشسته 
می شوند و به نسبت ۲۴ رشــته در ۳۱ استان تا سال ۱۴۰۴ 
بیش از ۲ هزار عضو هیئت علمی کسری داریم.رئیس سابق 
دانشگاه فرهنگیان با اشاره به اینکه در آموزش و پرورش ۱۰ 

هزار معلم دارای مدرک دکترا داریم که باید جذب دانشــگاه 
فرهنگیان شوند، می گوید: همین امسال برای جذب در دانشگاه 
 فرهنگیان با توجه به خروجــی ۹۰ هزار نفری معلمان باید 

۲۵ هزار دانشجو جذب می کردیم که این کار انجام نشد.
  انتقاد از مسیرهای اشتباه جذب معلم

  وی به اشتباه بودن جذب معلم از مسیرهایی غیر از دانشگاه 
 فرهنگیان و دانشــگاه شهید رجایی اشــاره می کند و ادامه 
می دهد: در هیچ یک از کشورهای پیشرو، شیوه جذب معلم 
از راه خرید خدمات، حق التدریس، برگزاری آزمون بدون طی 
مراحل علمی و... نیست؛ اما در اساسنامه دانشگاه فرهنگیان 
آمده است؛ درصورتی که دانشگاه فرهنگیان از طریق کنکور 
و آموزش های رسمی نتواند منابع انسانی مورد نیاز آموزش و 
پرورش را تأمین کند،می تواند به صورت موقت از بین دانش 
آموختگان دیگر دانشگاه ها و حوزه های علمیه به شرط داشتن 
کف شــرایط و امتیاز لازم، قبولی در مصاحبه و گزینش و... 
نیروی انسانی خود را تأمین کند.رئیس سابق دانشگاه فرهنگیان 
با انتقاد از شیوه جذب معلم از طریق ماده ۲۸ می گوید: ماده 
۲۸ اساسنامه دانشگاه فرهنگیان موجب شده است که وزارت 
آمــوزش و پرورش تنها در مواقع اضطراری که با کمبود نیرو 
مواجه است از آن استفاده کند و تنها یک مسکّن است، درمان 
نیست، اما در حال حاضر این مسکّن به جای درمان استفاده 
می شود.وی ادامه می دهد: سیستم آموزشی تعلیم و تربیت معلم 
ما نیاز به جراحی دارد، این جراحی چند سال پیش آغاز شده 
بود، اما ادامه پیدا نکرد، ماده ۲۸ را به عنوان یک پینه به جای 
جراحی گذاشتند و اگر همین گونه ادامه پیدا کند جای جراحی 
اساسی را خواهد گرفت.نمی توان منکر معلمان خوب ماده ۲۸ 
بود، اما معلمی که تک جنسیتی در یک محیط مطلوب تربیت 
شود بسیار متفاوت اســت با فردی که از راه های دیگر برای 
معلمی برگزیده می شــود.وی با اشاره به اینکه معلم آموزش 
دیده در دانشگاه فرهنگیان تعهد دو برابر خدمت دارد، می افزاید: 
دانشجوی دانشگاه فرهنگیان در دوران تحصیل ۴ ساله خود 

به معلمی تعلق خاطر پیدا می کند، فنون تدریس و ارزشیابی 
و مشــاوره را فرا می گیرد، اما در ماده ۲۸ اینگونه نیست؛ این 
خلأها در برخی اوقات باعث فرار نیرو هم می شــود.رئیس 
سابق دانشگاه فرهنگیان با تأکید بر اینکه دانشگاه فرهنگیان 
در کشــور مهجور و مظلوم مانده و با وجود تأکید مقام معظم 
رهبری، نتوانسته به رسالت و نقش مهم خود عمل کند، ادامه 
می دهد: دانشجویان مراکز تربیت معلم و دانشگاه فرهنگیان به 
طور کامل از دانشجویان دیگر دانشگاه ها جلوتر هستند و ضمن 
داشتن علم و دانش، مهارت و فن اداره کلاس و روان شناسی 
برخــورد با دانش آموز را دارند و به طور حتم تاثیرگذارتر از 
کسانی هستند که با روش های دیگر جذب و استخدام می شوند.

  دانشجو کم نداریم
  اماعلی اصغر فانی، وزیر پیشــین آمــوزش و پرورش در 
 خصوص پذیــرش تعداد معلمان نظر دیگــری دارد و به ما 
می گوید: متأسفانه در ســال های اخیر پذیرش این دانشگاه 
بسیار افزایش پیدا کرده که این موضوع آسیب های زیادی به 
نظام آموزشــی وارد کرده است.عضو شورای عالی آموزش و 
 پرورش با انتقاد از پذیرش بیش از حد در دانشگاه فرهنگیان، 
این دانشــگاه را یک دبیرستان بزرگ نه یک دانشگاه در حد 
دانشگاه های معتبر دولتی می داند و می افزاید: پذیرش بیش از 
حد ظرفیت موجب افت کیفیت دانش آموختگان آن بخصوص 
در رشته های علوم پایه مانند فیزیک و شیمی به دلیل کمبود 
امکانات و تجهیزات شده است.وی ادامه می دهد: وقتی برای 
مثال ۱۷ هزار نفر ظرفیت ســالانه داریم، اما بیش از ۳۰ هزار 
دانشجو جذب می کنیم بدیهی است که کیفیت آموزشی کاهش 
می یابد، از طرفی به دلیل اینکه تعداد استادان و اعضای هیئت 
علمی در دانشگاه فرهنگیان از استاندارد لازم برخوردار نیست 
و از دیگر دانشــگاه ها کمتر است باز به کیفیت این دانشگاه 
 آســیب جدی وارد شده است.دانشیار دانشگاه تربیت مدرس 
می گوید: برخی فکر می کنند اگر بودجه در اختیار دانشگاه قرار 
دهیم و کلاس اضافه کنیم و حتی مدرس استخدام کنیم دانشگاه 

می تواند ظرفیت بالاتری داشته باشد؛ اما باید گفت دانشگاه 
فقط به تعداد اتاق ها و کلاس ها و ســطح زیربنا نیست؛ بلکه 
استادان بخصوص استادان باتجربه نقش عمقی تری دارند.فانی 
می افزاید: دلیل اینکه دانشگاه تهران، دانشگاه تهران می شود 
 این است که ۹۰ سال است تأسیس شده و استادان باتجربه با 
رتبه دانشــیار و اســتاد تمام فراوان در آن وجود دارد؛ یعنی 
دانشگاه های تهران، صنعتی شریف و امیرکبیر به دلیل قدمت 

و استادان باتجربه و باسواد دانشگاه شده اند.
  فعلاً رشته ابتدایی

  وزیر پیشــین آموزش و پرورش می گوید: باید کل ظرفیت  
 دانشــگاه فرهنگیان را اختصاص به رشته ابتدایی دهیم و در 
رشــته های دیگر فعلًا دانشــجو نگیریم .فانی با بیان اینکه 
 تربیت معلم ابتدایی در هیچ دانشگاه دولتی در کشور صورت 
نمــی گیرد و اصلًا تخصص تربیت معلــم ابتدایی در وزارت 
آموزش و پرورش است، می افزاید: ما درسی در دوره متوسطه 
اول به نام علوم داریم که مجموعه ای از دروس فیزیک، شیمی، 
زیست شناسی و زمین شناسی هرچهار رشته را در یک رشته 
آموزش می دهند که در هیچ دانشــگاهی چنین موضوعی را 
نداریم.عضو شورای عالی آموزش و پرورش با تأکید براینکه 
کمبود معلم را می توان از ظرفیت دانشگاه های معتبر جبران 
کرد، می افزاید: البته نه اینکه لیسانس فیزیک را مثلًا از دانشگاه 
تهران بدون هیچ آموزشی سرکلاس بفرستیم؛ بلکه باید لیسانس 
معتبر دانشــگاه غیرفرهنگیان در رشــته فیزیک در دانشگاه 
فرهنگیان آموزش معلمی ببیند، یعنی معلم حرفه ای تربیت کنیم.
وی ادامه می دهد:مثلًا دانش آموختگان دانشــگاه های معتبر 
درس های پداگوژی)معلمی( روش تدریس، روانشناسی کودک 
و نوجوان، روانشناسی رشد، کارورزی و کارآموزی و... ظرف 
یکسال آموزش ببیند و در انتها آزمون گرفته شود که اگر موفق 
شدند به آن ها  اجازه تدریس در مدارس داده شود.فانی با تأکید 
براینکه در سال های اخیر چون از روش های سنتی جذب معلم 
استفاده نکردیم، با کمبود معلم مواجه شدیم، می افزاید: به همین 
دلیل ناچار شدیم هر کسی را از سرخیابان بدون هیچ آموزش 
و داشتن صلاحیت معلمی سر کلاس بفرستیم که براساس آمار 
در حال حاضربیــش از ۵۲ درصد نیروی موجود آموزش و 
پرورش افرادی هستند که تربیت معلم ندیده اند و روش تدریس 
را نمی دانند و در حال تدریس هســتند.  وی با تأکید براینکه 
ایجاد تحول در نظام تربیت معلم پیش نیاز تحقق هرنوع تحول 
در نظام آموزشی است، می گوید: دانشگاه فرهنگیان، نخست با 
انجام اصلاحاتی در تربیت معلم، می تواند گام های اساسی در 
ایجاد تحول در نظام آموزشی بردارد.به گزارش قدس آنلاین؛ 
رئیس سابق دانشــگاه فرهنگیان با بیان اینکه نقش دانشگاه 
فرهنگیــان در آموزش و پرورش، فقط تعلیم دروس و انتقال 
میراث فرهنگی نسل های گذشته به نسل جدید و پرورش قوای 
 ذهنی دانش آموزان نیســت؛ می افزاید:موضوع حتی فراتر از

 آن هاســت و رشــد و پــرورش دانش آمــوزان در ابعاد 
 جسمانی، ذهنی، عاطفی، اجتماعی و اخلاقی از اهداف اصلی 

نظام آموزش و پرورش محسوب می شود.
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